
Ž a lo ig ra  v  B ia fr i OBSODBA SOVJETSKEGA NASILJA V ZN E xh ortac ión  so c ia l d e l P a p a
Biafra je zahodni del afriške države 

Nigerija ob Atlantskem oceanu. Ima 
okoli 14 milijonov prebivalcev, od kate
rih pripada plemenu Ibo 8 do 10 m ili
jonov, ki so vsi kristjani. Večino nige
rijskega prebivalstva na severu sestav
lja pleme Haussa, ki je mohamedanske 
vere ter je tesno povezano z Arabci. 
To pleme ima tudi premoč v zvezni ni
gerijski vladi ter politično, kulturno, 
versko in gospodarsko zatira ostale 
dele države. Zaradi tega se je zahodni 
del države, sedanja Biafra, maja me
seca 1967 na osnovi načela Združenih 
narodov o samoodločbi narodov progla
sil za neodvisno državo Biafra.

Zvezna nigerijska vlada je nad bia- 
frske upornike poslala julija meseca 
lanskega leta svojo moderno opremlje
no vojsko. In od tedaj naprej divja v 
tej afriški državi med črnci ena naj
strahotnejših državljanskih vojn, kar 
jih poznamo, kajti Nigerija se je od
ločila za rodomor Biafrijcev. Ameriška 
revija Time je namreč nedavno obja
vila strahotno poročilo, da so nigerijski 
vojaki dobili ukaz, da morajo na svo
jem vojaškem pohodu pobijali vse mo
ške, stare nad 5 let.

Od julija lanskega leta naprej se 
v Nigeriji dogajajo zločini, ki vpijejo 
do neba po maščevanju. Nigerijska voj
ska, oborožena z najmodernejšim lah
kim in težkim orožjem, ki ga v državo 
pošiljajo istočasno Sovjetska zveza, An
glija, Belgija in Severna Amerika, z 
vsem mohamedanskim sovraštvom do 
biafrskih kristjanov opravljajo po bo
jiščih svoj krvnički posel nad moškimi, 
v zaledju pa nad ženskami in otroki, če  
slednjih ne morejo dobiti in jih pobiti 
z orožjem, ker se pred njihovim priho
dom razbeže po gozdovih, zapro vse 
dohode do njih, razrušijo zasilna leta
lišča, da ostanejo brez hrane in zdravil. 
Tako jih je zaradi lakote pomrlo že več 
sto tisoč, umirajo pa še kar naprej. 
Na letala nekaterih svetovnih dobrodel
nih ustanov z živili in zdravili so n ige
rijski vojaki streljali s protiletalskim  
topništvom. Veliko so jih tudi sestrelili.

Nemški misijonar je gorje biafrij- 
škega ljudstva pretresljivo opisal tako: 
Najbolj, nujen problem so trenutno živ
ljenjske potrebščine. V mnogočem zavi- 
simo le še od pomoči od zunaj. A ta 
prihaja tako počasi in v tako majhnih 
količinah. Blokada, ki jo izvajajo vlad
ne čete, prepreči marsikatero pošiljko. 
Smo kakor oblegana trdnjava. Z lahkim 
in težkim orožjem napadajo naši na
sprotniki zlasti bolnišnice, cerkve, m isi
jonske postaje in živilske trge. Pomoč 
smo doslej prejeli od mednarodne Cari- 
tas. Ta je že izvršila 24 poletov. Vsa
kokrat je prišlo 10 t  pošiljk. Pomagata 
tudi Svetovni svet Cerkva in Medna
rodni rdeči križ. Od držav uradno še 
nobena ni kaj prispevala. Molči tudi 
Organizacija združenih narodov, še  celo 
Vatikan, ki je glede Vietnama zelo 
glasan, je v  zadevi Biafre čudno zadr
žan. Misijonarji ob tem molku zelo tr
pimo. Vztrajamo ob ljudstvu, ki mu 
grozi pogin in smo pripravljeni umreti 
z njim. A hudo nam je, ko ugotavlja
mo to silno brezčutje bogatih narodov.“

V glavni skupščini ZN se je v splo
šni debati prvi oglasil brazilski dele
gat José de Magalhaes Pinto Zatrje
val je, da je svet v  zadnjem času na
zadoval ter se povrnil „na najprimi- 
tivnejšo logike vseh logik: na logiko 
sile.“ Po njegovem mnenju je letošnje 
leto leto napetosti, ki postavljajo „na 
preizkušnje namene in cilje, ki so dali 
življenje in vsebino Listini v San Fran
ciscu. Potrpežljivo delo ZN za mir in 
varnost v svetu, za gospodarski in so
cialni razvoj, človeške pravice in eman
cipacijo narodov so v nevarnosti, ker 
jim grozi hud poraz.“

Zatem je obsodil sovjetsko zased
bo češkoslovaške. Pravi, da so tudi 
razlogi, ki jih navajajo zanjo prav ta
ko nesprejemljivi kot zasedba sama. 
Pravi, da so v Varnostnem svetu celo 
zatrjevali, da je zasedba češke notra
nja zadeva držav, članic Varšavskega 
pakta. Zatrjuje, da „nikdar pravica

sile ni bila poudarjena s tako odloč
nostjo in brez ovinkov kot prav s to 
dasedbo.“ Svojo obsodbo sovjetskega 
napada je brazilski delegat zaključil z 
ugotovitvijo, da „ni mogoče graditi miru 
in mednarodne varnosti na tako trhlih 
temeljih kot so vplivnostna področja 
in razmejitev moči po samovoljnih zem
ljepisnih linijah.“

Ameriški zunanji minister Dean 
Kusk je pozival Sovjetsko zvezo, naj 
umakne svojo vojsko iz češkoslova
ške. Obtoževal jo je, da se je z zasedbo 
te države postavila nad zakon Listine 
ZN. Češkoslovaška je danes zasedena 
država. Pred šestimi tedni so jo po
noči, brez napovedi, nepričakovano na
padli oborožene sile na čelu s Sovjet
sko zvezo. To dejanje proti češko
slovaški je tako odvratno samo po sebi 
in tako nevarno za svetovni mir, da 
se je ob njem prebudila vest člove
štva.

Odstavitev ustavne vlade v Peruju
V Peruju so imeli že več mesecev 

hudo notranje politično krizo. Začela 
se je s težavami, ki jih je povzročilo 
zadnje razvrednotenje denarja, še bolj 
pa petrolejska pogodba z ameriško 
petrolejsko družbo International Pe
troleum Co., ki spada v koncern Stan
dard Oi! Co. v New Jerseyu. Omenje
na petrolejska družba je vrnila državi 
petrolejska vrelca La Brea in Parinas, 
zato pa je dobila razne ugodnosti za 
predelavo izčrpanega petroleja. V zve
zi s to pogodbo je nastal škandal, ker 
je iz pogodbe izginila tista stran, ki 
govori o koncesijah, ki jih daje Pe
rujska petrolejska družba ameriškemu 
pogodbeniku.

Zaradi te petrolejske pogodbe se 
je notranjepolitično vzdušje tako zao
strilo, da je prišlo do razkola v sa
mi vladni stranki Ljudske akcije. Vla
da dr. Ozvalda Hercellesa je morala 
odstopiti in 1. oktobra je perujski dr
žavni predsednik arh. Fernando Belaun- 
de Terry dal naročilo za sestavo vlade 
predsedniku Perujske turistične korpo- 
raciie Miguelu Mujiča Gallu.

V noči od 2. na 3. oktobra je pa 
v Peruju prišlo do preobrata. Vojska 
je ob 2.30 v Limi obkolila s tanki 
predsedniško palačo, jo zasedla ter iz

nje s silo odvedla predsednika repu
blike v vojaško akademijo. Okoli osme 
ure jutraj so ga odpeljali na letališče 
posadili v pripravljeno letalo in po
slali v Argentino. V Buenos Aires je 
prišel v dopoldanskih urah.

Državni prevrat je izvedel general 
Juan Vasco Alvarado, šef skupnega 
štaba oboroženih sil samo z vojsko, 
pozneje sta se pa prevratu pridružila 
letalstvo in mornarica. Gral. Juan Va
sco Alvarado je kot predsednik države 
in vlade imenoval za ministre samo 
vojaške osebnosti. Nova vlada izvršu
je tudi zakonodajno oblast. Ena od 
prvih njenih odredb je bila razveljavi
tev petrolejskih pogodb.

Odstavljeni perujski predsednik 
Fernando Belaunde Terry je v Bue
nos Airesu na svoj 56. letni rojstni 
dan dne 7. junija po obisku groba grala. 
San Martina v buenosaireški katedra
li objavil, da je kot predsednik Pe
ruja določil 8. junij 1969 za izvedbo 
splošnih volitev v Peruju. Zaradi te 
objave so argentinske oblasti opozorile 
odstavljenega perujskega predsednika, 
da se mora držati strogo določil o azilu. 
Belaunde Terry je v torek odpotoval 
iz Buenos Airesa v Severno Ameriko.

V edno h u jši p r i t is k  M oskve  na Č ešk o slo va šk o
Pritisk Moskve na češkoslovaško je 

vedno hujši. Sovjeti zahtevajo od Če
hov podpis dopolnilne pogodbe, s ka
tero naj bi Čehi in Slovaki pristali, 
da ostane sovjetska vojska neomejen 
čas v tej državi, da morajo odstra
niti vse sovjetom nezaželene osebe na 
najrazličnejših položajih in uvesti naj
strožjo cenzuro v  tisku in radiu.

O teh zahtevah je v torek, 8. raz
pravljal prezidij češke partije. Sedanji 
češkoslovaški partijski voditelji, glav

ni tajnik stranke Aleksander Dubček, 
predsednik države gral. Ludvik Svo
boda, predsednik vlade Oldrich čermk 
in predsednik parlamenta Jože Smr- 
kovsky smatrajo, da so zanje te zahte
ve skoro nespremenljive in groze z 
ostavkami. „Ostavka je še edino, kar 
nam častnega preostane,“ je poudaril 
Dubček.

V takem vzdušju se razprave v pre- 
zidiju češke partije nadaljujejo.

Nemirni VzhodRodomor nad trpečim ljudstvom 
Biafre, ki si hoče na osnovi načela 
Združenih narodov o samoodločbi na
rodov zagotoviti nemoteno in mirno 
življenje v lastni državi, se v sramoto 
vsega kulturnega sveta nemoteno in 
nekaznovano nadaljuje še naprej, ker ob 
tem groznem zločinu brezčutno molči, 
ve pa toliko povedati vsak dan o vseh 
podrobnostih bojev v Vietnamu, o raz
nih študentovskih nemirih v svetu ter 
o izgredih črncev v ZDA.

Materialne in politične koristi so za 
velike sile pač važnejše, kakor milijoni 
črncev v Afriki, ki bi radi gradili samo 
svojo lepšo bodočnost in srečnejše živ
ljenje.

Generalisimus Franco je 1. oktobra 
slavil 32 letnico, odkar je na oblasti.

V Jugoslaviji so v soboto 5. oktobra 
na vseh televizijskih postajah predva
jali 25 minut trajajoč film  s pojasnili 
mobilizacijskega načrta, če bi prišlo 
„jutri do vojne“. Za obrambo je bilo 
določeno mesto Brčko v Bosni. Film  
Je izdelala vojska po sovjetskem napa
du na češkoslovaško.

Med Arabci in Izraelci je v zadnjem 
tednu ponovno prišlo do sovražnih spo
padov. V Egiptu so zato opozarjali na 
možnost, da vsak trenutek lahko pride 
do napada Izraelcev. Tudi v Vatikanu z 
zaskrbljenostjo spremljajo razvoj do
godkov v tem delu sveta.

Glede pomiritve Arabcev in Judov 
v zadnjem času omenjajo dva predloga. 
Po sovjetskem, ki je bil predložen pred 
več dnevi ameriški vladi, naj bi se Jud
je umaknili z zasedenega področja za 
meje, ki so bile pred začetkom lanske 
vojne, arabske države pa naj objavijo 
konec sovražnosti med Arabci in Izrae
lom. Za mir v tem delu sveta naj pre
vzamejo odgovornost ZDA, Sovjetska 
zveza, Anglija in Francija.

Izraelski zunanji minister Eban je 
pa glavni skupščini ZN. predložil načrt 
judovske države za rešitev spora z 
Arabci. Po tem načrtu bi bili Judje 
pripravljeni izprazniti sinajski polo
tok. Obdržali bi samo Golanske plani
ne. Jordanija bi dobila nazaj precejšen 
del ozemlja na zahodni obali Jordana.

Za razmejitev med obema državama 
naj bi se ustvaril zelen varnostni pas, 
ki naj bi ga upravljala skupna izrael- 
sko-jordanska komisija. Ta varnostni 
pas bi se raztegal od Betlehema do 
Hebrona in od severnega dela Jeruza
lema do Ramalaha. Po tem načrtu bi 
Jordanija dobila nazaj svete kraje v 
starem delu Jeruzalema skupno s ce
stami, ki vodijo do njih. Jordanci bi 
tudi imeli svoboden prehod do Gaze ob 
Sredozemskem morju. Po odhodu Izra
elcev s sinajskega polotoka bi moralo 
biti to področje razoroženo. Plovba po 
Sueškem prekopu naj bo svobodna tudi 
za izraelske ladje.

O tem predlogu želi Izrael razprav
ljati predvsem s prizadetimi arabskimi 
državami: Združeno arabsko republiko, 
Jordanijo in Sirijo.

V Italiji so zaprli dva uradnika zu
nanjega ministrstva in dva trgovca za
radi vohunstva v korist Sovjetske zve
ze. V vohunstvo zapletenega sovjetske
ga diplomatskega uradnika so izgnali.

Paulo VI invitó el jueves pasado a los empresarios católicos a “compren
der las legítimas aspiraciones” de los trabajadores. El Pontífice los exhortó 
además a compartir con el resto de la humanidad los frutos del desarrollo in
dustrial. “El hombre”, afirma Paulo VI en un° mensaje enviado a León de Rosen, 
presidente de la Unión Internacional de Asociaciones Patronales Católicas 
(UNIAPAC), “debe tener más para llegar a ser más”. La UNIAPAC estuvo 
reunida la semana pasada en congreso en Bruselas. “En el actual movimiento 
de reclamación que caracteriza a la sociedad moderna —afirma el Papa— es 
necesario que los responsables comprendan las legítimas aspiraciones que lo 
originan, para valorar adecuadamente la crisis que trastorna a la civilización 
industrial”. Es necesario superar todos los obstáculos y las injusticias actuales 
para que los trabajadores y los empresarios puedan “emprender juntos la cons
trucción del mundo del mañana basado en la justicia y  en la fraternidad,” 
afirma el Papa. Corresponde a los empresarios “hacer participar orgánicamente 
a todos los miembros de la familia humana en la obra del desarrollo.”

P a p e že v  p o z iv  za  v e č ji  soc ia ln i ču t
V Bruslju je bil prejšnji teden kongres Združenja katoliških podjetnikov. 

Predsedniku tega združenja Leonu de Rosen je poslal papež Pavel VI. posla
nico. V njej poziva katoliške podjetnike „naj razumejo upravičene težnje de
lavcev“ in naj z ostalim svetom dele sadove industrijskega razvoja, „človek 
mora imeti več sredstev, da bo postal sam več.“ V sedanjem obdobju zahtev, 
ki označuje moderno družbo, je nujno, da odgovorni in prizadeti razumejo ter 
upoštevajo upravičene zahteve, da bodo pravilno presojali krizo, ki grozi po
rušiti civilizacijo industrije.“ Premagati je treba vse ovire in odpraviti so-, 
dobne krivice, da bodo „delavci in podjetniki“ skupno začeli graditi bodoči svet, 
ki bo temeljil na pravičnosti in bratstvu. Podjetniki morajo omogočiti, „da bodo 
vsi člani človeške družbe organsko vključeni v delo za razvoj.“

R a zg o vo r i za  a m e r išk e  b a ze  v  Š pan iji
Dne 16. septembra je potekla ve

ljavnost dogovora med Španijo in ZDA, 
po katerem so imele Združene države 
Amerike v Španiji štiri baze. Od teh 
je najvažnejša pomorska baza Rota ob 
vhodu v Gibraltarsko ožino za podmor
nice z atomskimi bombami. ZDA imajo 
v svetu samo tri take baze: Rota v 
Španiji, Holy Loch na škotskem in 
Guam na Pacifiku. Druga ameriška 
baza v Španiji je Torrejon blizu Ma
drida. Na njej je sedež 16. ameriške 
letalske baze. Moron blizu Seville je 
baza za velike letalske cisterne za pre- 
skrbovanje letal z gorivom med pole
tom. četrta baza je v Zaragozi blizu 
Pirenejev, ki so jo pa Amerikanci do
slej še malo uporabljali.

Če do 26. marca prihodnjega leta 
med Španijo in ZDA ne bi prišlo do 
sklenitve nove pogodbe, potem bodo 
morali Amerikanci svoje baze v Špa
niji zapustiti. Skoro gotovo pa je, da 
bo v tem času prišlo do sklenitve nove 
pogodbe, ker sta obe strani za to. 
Španci pač zahtevajo novo pogodbo in 
ne samo podaljšanja pogodbe iz leta 
1953, ker da so se razmere v svetu od 
tedaj močno spremenile. Španija hoče 
z novo pogodbo doseči še večjo gospo
darsko pomoč, pa tudi glede svoje var
nosti hoče biti povsem zavarovana, 
kajti v Sredozemlju je sedaj sovjetska 
mornarica, ki je leta 1953 še ni bilo 
ter je varnost Španije zaradi tega 
bolj ogrožena kot je bila poprej.

I Z  T E D N A

Severnovietnamci so se zakleli, da 
morajo za vsako ceno uničiti ameriško 
postojanko Thoung Duc. Že pred tedni 
jo je obkolilo 7000 močno oboroženih 
komunističnih gverilcev, ki so ameri
ško bazo napadli tudi s topništvom. 
Odločne komunistične napade je stalno 
odbijalo 500 ameriških in južnoviet- 
namskih vojakov. V njihovi obrambi 
jih je podpiralo ameriško letalstvo, ki 
je samo en dan odvrglo na komuni
stične napadalne obroče nad 70.000 kg 
bomb. Zadnja poročila iz Vietnama 
pravijo, da se je Amerikancem in juš
nim Vietnamcem posrečilo iz Saigona 
na nekaterih mestih prebiti komuni
stični obkoljevalni obroč. V doseda
njih bojih so imeli komunisti velike 
izgube.

V Panamski republiki je izvoljeni 
predsednik Amulfo Arias tretjič pre
vzel predsedniško oblast.

Brazilski predsednik maršal Costa 
e Silva je odločno nastopil v obrambo 
demokratskega sistema v državi. Na 
govorice, ki se širijo po državi, da bo 
kongres razpuščen in da bo v državi 
prevzelo oblast tisto krilo oboroženih 
sil, ki zagovarja „trdo roko“, je izja
vil, da so oborožene sile najboljše za
gotovilo za ohranitev režima svobode. 
Državni kongres da ne bo razpuščen, 
dokler bo on predsednik. Poslanska 
zbornica in senat da bosta prenehala 
samo tedaj, če bo „odšel tudi on“, je 
naglasil dobesedno.

V Munchenu je umrl v 83 letu sta
rosti znani nemški teolog, filozof in

V T E D E N
pisatelj p. Romano Guardini. Njegova 
dela je z velikim zanimanjem prebi
rala tudi slovenska mladina zlasti med 
obema svetovnima vojnama.

Bolivijski predsednik gral Barrien- 
je ob zaprisegi nove vlade zatrjeval, 
da Castro znova poskuša vtihotapiti 
komunistične gverilce v  Bolivijo z na
menom, da bi v tej državi obnovili 
gverilsko vojskovanje.

V Vatikanu je papež 6. oktobra 
beatificiral 24. korejskih mučencev, ki 
so jih sovražniki kat. Cerkve pobili 
leta 1866. Med njimi je bilo 7 fran
coskih misijonarjev ter 17 domačinov. 
V Vatikanu so sedaj začeli beatifika- 
cijski proces za papeža Janeza XXITT.

Urugvajski opozicionalni poslanec 
Mario Heber v parlamentu ni uspel s 
svojim predlogom, da bi proti pred
sedniku republike začeli politični pro
ces zaradi njegovih odredb za varova
nje javnega miru in reda, ki ga rušijo 
komunistični študentje in delavci.

V Mehiki so se zadnje dni prej
šnjega tedna ponovili spopadi levičar
skih študentov s policijo in vojsko. V 
izgredih je bilo nad 30 mrtvih, več 
sto ranjenih, zaprli so pa okoli 4000 
ljudi zaradi zasliševanja. Oblasti so 
objavile, da se bodo vse prireditve na 
olimpiadi vršile kljub nemirom.

Harold Wilson, predsednik britan
ske laburistične vlade, je na kongresu 
laburistične stranke v Blackpoolu od
ločno branil delo svoje vlade. Zidanje 
cenenih stanovanj, bolnišnic in šol so 
uspehi, na katere lahko pokaže vlada.

Iz življenja in dogajanja v Argentini
Zasliševanje gverilcev

Zvezni preiskovalni sodnik nadalju
je z zasliševanjem gverilcev, ki so jih 
nedavno prijeli v  kraju Taco Ralo, Na 
podlagi zasliševanja oblasti prihajajo do 
odkritja novih gverilcev, ki so povezani 
z levičarskimi prevratniki na severu.

Tako so pred dnevi pripeljali v Buenos 
Aires iz mesta Río Gallegos na jugu 8 
gverilcev. Pri preiskavi na njihovih do
movih so odkrili velike količine orožja 
in streliva. Skupino peronističnih levi
čarsko usmerjenih prevratnikov so iz
sledili tudi v mestu Lomas de Zamora.



1918 1968
Petdeset let je minilo od zgodovinskih dogodkov, ko smo se Slo

venci otresli tisočletnega tujega gospodstva in so neizmerni napori na
ših prednikov privedli do zmagoslavja v letu 1918.

V okviru teh proslav ob narodnem prazniku 29. oktobra bodo v Bue
nos Airesu naslednje prireditve:

V ponedeljek, 21. oktobra bo dr. Miha Krek, predsednik Narodnega 
odbora za Slovenijo, takoj po prihodu v Argentino, položil ob šesti uri 
venec pred spomenik v Slovenski hiši.

V soboto, 26. oktobra zvečer ob 19. 
mija in nato slavnostna večerja.

uri bo v Slovenski hiši akade-

V nedeljo, 27. oktobra ob enajsti uri bo dr. Miha Krek v. spremstvu 
predstavnikov slovenskih organizacij in ustanov in v navzočnosti slo
venskih rojakov položil venec pred spomenik grala. San Martina. Vab
ljeni še posebej tisti, ki imajo narodne noše.

Popoldne ob štirih v Slovenski hiši sv. maša, katero bo daroval direk
tor msgr. Anton Orehar za vse Slovence, ki so se borili in žrtvovali za 
svobodo slovenskega naroda. Po sv. maši slavnostno zborovanje z govo
rom dr. Miha Kreka.

18. h on gres k ršča n sk ih  d e m o k ra to v  v  B en e tk a h
Izvirno poročilo Svobodni Sloveniji

„Prenovitev struktur v posameznih 
članicah Evropske gospodarske skup
nosti, bodo delale za zedinjeno in mo
derno urejeno Evropo“, je bila osred
nja tema 18. kongresa Zveze evropskih 
krščansko-demokratskih strank, ki je 
bil v Benetkah v  dneh od 12. do 15. 
septembra.

Kongres je odprl vodilni član itali
janske krščanske demokracije in seda
nji predsednik Zveze (UDCD) Mariano 
Rumor, ki je v svojem nagovoru naj
prej pozdravil navzoče delegate kr
ščansko-demokratskih strank iz Evro
pe, med katerimi sta bila tudi dva de
legata slovenske krščanske demokraci
je, predstavnika krščansko demokrat
skih strank iz Latinske Amerike in 
Azije, opazovalce iz Afrike ter pred
stavnike Evropskega gibanja in kra
jevnih italijanskih oblasti.

Predsednik kongresa je v nagovoru 
poudarjal, da se letošnji kongres vrši 
v času, ko je sovjetska intervencija na 
Češkoslovaškem povzročila nevarno 
mednarodno napetost, in ko v Evropski 
gospodarski skupnosti še vedno obsta
jajo ovire na poti k ne samo gospo
darsko, temveč tudi politično zedinjeni 
Evropi. Rumor je pribil, da izkušnje 
zadnjih let kažejo, da bi se varali, če 
bi mislili, da bi že samo delovanje že 
obstoječih skupnih evropskih ustanov 
moglo voditi do zaželenega cilja; če 
hočemo zgraditi zedinjeno Evropo, bo
do morale svoj delež doprinesti tudi 
posamezne članice sedanje evropske 
skupnosti in svoje lastne strukture in 
ustanove — politične, družbeno-gospo- 
darske, upravne in kulturne •— tako 
prenoviti, da bodo delale za zedinjeno 
in moderno Evropo. In prav ta preno
vitev struktur je osrednja tema, s ka
tero se naj ukvarja letošnji kongres.

Glavni poročevalec, belgijski mini
ster za znanost Théo Lefèvre, je v 
svojem referatu analiziral duhovni in 
politični položaj, v katerem se nahaja 
sedanja zahodna Evropa, ki ne more 
najti pravega mesta v tekmi, ki se vrši 
med Sovjetsko zvezo in Združenimi 
državami Amerike. Referent je pouda
ril, da je zato treba znova z veliko 
energijo stopiti na pot integracije za 
dosego trdno zedinjene Evrope narodov 
in ne samo držav, ki ne bo samo zavez
ništvo egoizmov, ampak nova sila in 
nov politični sestav, ki bo velikodušno 
odprt za prihodnost. Sedanji poskusi 
evropskega sodelovanja so se večkrat 
izkazali za nezadostne in so se ustavili 
pred težavami, ki jih je ustvarilo po
manjkanje ureditev, ki bi omogočale 
skupno sprejemanje nujno potrebnih 
sklepov. Poročevalec je nato očrtal 
glavna politična, gospodarska, uprav
na in kulturna vprašanja, ki jih bo 
morala rešiti vsaka članica evropske 
skupnosti zase, če naj Evropa doseže 
edinost, ki ji edina more jamčiti na
predek, neodvisnost in mir. Lefèvre je 
v svojih izvajanjih pokazal na vpraša
nja, s katerimi so se nato v naslednjih 
dveh dnevih kongresa bavile pristojne 
komisije.

Na rezultate živahnih in včasih kar 
ostrih debat, ki so se v teh komisijah 
vršile na podlagi temeljitih in dobro 
premišljenih podrobnih referatov, so 
pokazale resolucije, sprejete na za
ključnem plenarnem zasedanju na zad
nji dan kongresa, v nedeljo 15. sep
tembra.

Resolucije naglašajo, da se krščan
sko demokratske stranke Evrope zave
dajo dejstva, da je edinost Evrope ne
izogibni pogoj za zdravje njenega go
spodarstva, napredka in varnosti. Kr
ščansko 'demokratske stranke vztraja
jo na stališču, da se da mir graditi 
samo na pravičnosti, da se vprašanje 
razvijajočih se držav od tega ne da

ločiti in da ponavljajo sklep prejšnje
ga kongresa za vedno večje sodelova
nje z državami latinske Amerike. Moč
na, zedinjena Evropa bo mogla odlo
čilno vplivati na uvedbo politike, ki bo 
končno mogla zagotoviti mednarodno 
sodelovanje, sposobno, da reši vpraša
nje premajhne razvitosti. To sodelova
nje pa ima stičišče v prijateljstvu in 
lojalni povezavi z Združenimi državami 
Amerike.

V zvezi z Evropsko gospodarsko 
skupnostjo resolucije zahtevajo, zaradi 
napredka Evrope, povezavo že obstoje
čih evropskih ustanov, avtonomijo in 
okrepitev komisije Skupnega trga; uve
ljavitev večinskega sistema v svetu 
ministrov, splošne in neposredne voli
tve v evropski parlament in povečanje 
kompetenc tega organa ter razširitev 
sedanje evropske skupnosti na druge 
demokratične evropske države, zlasti 
na Veliko Britanijo.

Resolucije poudarjajo, da napredek 
v tej smeri zahteva večjo in sistema
tično koordinacijo političnih akcij ev
ropskih krščansko-demokratskih strank. 
Prenoviti je treba upravne strukture v 
državah, ki so že članice Evropske 
skupnosti, tako da bo omogočen kultur
ni in gospodarski razvoj krajevnih 
skupnosti in pri tem upoštevati potrebo 
po večjem sodelovanju državljanov v 
demokratičnem življenju njihovih dežel. 
Ta prenovitev mora sloneti na decen
tralizaciji in pluralizmu upravnih rav
ni: občini, pokrajini, narodnostni drža
vi in evropski federaciji. Globlji štu 
dij teh možnosti naj se prepusti poseb
nemu inštitutu, ki ga je treba ustano
viti.

Prenovitev družbenih struktur v po
sameznih državah se da doseči samo s 
kulturno politiko, ki se bo zavedala v e 
ličine te naloge. Krščansko demokrat
ske stranke morajo veliko doprinesti k 
prenovitvi gospodarskih struktur in v 
njih ustvariti resnično gospodarsko

G allusov  jubilej
Slovenski pevski zbor Gallus praz

nuje 20-letnico svojega obstoja in de
lovanja med nami. Zunanji znak tega  
slavja bo jubilejni koncert v soboto, 
12. oktobra t. 1. ob 20. uri v Slovenski 
hiši, na katerem bo zbor izvajal na 
Župančičevo besedilo za ta večer po
sebej uglasbeno in zboru za 20-letni 
jubilej posvečeno skladbo skladatelja 
Matije Tomca; Slovenija v svetu.

Dvajset let obstoja pevskega zbora 
je že v rednih razmerah doma pomem
ben kulturni dogodek. V emigraciji je 
še neprimerno važnejši. Saj je to ve
liki praznik slovenskega idealizma, 
neštevilnih žrtev posameznikov, diri
genta in zbora kot celote; himna lju
bezni do slovenske pesmi, do slovenske 
zemlje. Je neumorno in neutrudno de
lo za ohranitev vsega, kar vsebuje 
pojm živo slovenstvo.

20, 15, in 10 let že številni člani 
zbora opravljajo to vzvišeno kulturno 
in narodno poslanstvo med slovensko 
skupnostjo v  svetu. Lepoto slovenske 
narodne in umetne pesmi so posredo
vali slovenskim ljudem ob najrazlič
nejših prireditvah, svetnih in cerkve
nih. Z njo pa seznanjali tudi argen
tinsko javnost ter na ta način uveljav
ljali slovensko ime v  svetu.

Tega nesebičnega dela požrtvoval
nim pevcem z ničemer ni mogoče po
plačati. Damo mu pa lahko samo to, 
kar moremo: iskreno priznanje in hva
ležnost. Zato Gallusu ob jubileju naše 
prisrčne čestitke z željo, da bi ljube
zen do slovenske pesmi, do slovenske 
domovine bilo vodilo še naprej vsega  
njegovega dela. Naj bo še naprej med 
nami sestavni del žive slovenske skup
nosti !

demokracijo. Vse kaže, da je neizogib
no potrebno pospeševati večje sodelo
vanje delavcev pri vodstvu podjetij.

Spričo soglasne ugotovitve, da je 
evropska skupnost zašla v zagato, ob
staja nevarnost, da so vsa ta razmiš
ljanja gola utvara. V življenje je tre
ba priklicati močno politično voljo za 
dosego tega cilja, ki je Evropejci do
slej še nimajo. Iz tega razloga —  tako 
je rečeno v  resoluciji —  krščanski de
mokrati sodijo, da je napočila ura, ko 
je treba vsem demokratičnim silam za
hodne Evrope, in zlasti mladini, posla
ti oklic, naj se solidarno zavzemajo za 
ustvaritev evropske federacije s po
močjo politične strategije, ki naj se 
sporazumno izdela.

Resolucije tudi izražajo solidarnost 
s češkoslovaškim ljudstvom in obsojajo 
sovjetski napad na državo, ki je gre
šila samo s tem, da je hotela biti go
spodarica svoje lastne usode. Sovjet
ski komunizem je zopet pokazal svoj 
totalitaristični značaj, ki ne okleva z 
vojaško močjo uničiti voljo po napred
ku in dosegi svobode. Resolucije kon
čno izrekajo simpatije vsem tlačenim 
in podjarmljenim narodom. ar,

DR. JANEZ EVANGELIST KREK IN JUGOSLOVANSTVO
Omeniti je treba tudi Krekovo jugoslovanstvo. Za razumevanje Krekovega 

stališča je treba poznati tedanje razmere in okolnosti, v katerih je živel slo
venski narod. Treba je vedeti, kako težko je bilo Slovencem doseči v Avstriji 
kake pravice in da je celo nekoč dunajska vlada padla na vprašanju slovenskih 
paralelk na celjski gimnaziji. Slovenci v Avstriji nismo imeli niti ene povsem 
slovenske srednje šole. Edino slovensko gimnazijo je v Avstriji ustanovil Slo
vencem škof dr. Anton Bonaventura Jeglič. Med prvo svetovno vojno pred dr. 
Krekovo smrtjo še ni bilo jasno, kako se bo obrnila sreča na bojišču. V pri
meru, da bi zmagala Avstrija z Nemčijo, bi za Slovence nastopili še mnogo 
hujši časi. Pod Avstrijo skratka Slovenci niso mogli pričakovati ničesar dobre
ga, ampak samo narodno smrt. Njihov položaj je bil podoben položaja koro
ških Slovencev. Tedaj je bila pot v lepšo bodočnost samo ta, kakor jo je  na
kazal Janez Ev. Krek. Krekovo jugoslovanstvo je treba presojati vedno s te
danjega položaja slovenstva in tedanjih možnosti, ki so bile dane ali nakazane 
za zboljšanje njegovega stanja. Tisti, ki mu sedaj očitajo, da je prenaivno gledal 
na tedanji položaj, pozabljajo, da so tedaj prežali, kakor tudi še vedno danes 
preže na slovensko zemljo, narodni neprijatelji slovenskega naroda na severa 
in jugu. Sicer pa tudi do danes še nihče od teh kritikov ni povedal, kakšna bi 
bila boljša rešitev slovenskega problema leta 1917 in 1918 izven Jugoslavije, 
ko je pa Slovence v stari Avstriji čakalo samo še hujše narodno preganjanje 
in zatiranje.

Iz govora dr. Vinka Brumna na spominski proslavi dr. Janeza Ev.
Kreka ob 40-letnici njegove smrti v Ciudadeli dne 13. oktobra
1957, Svobodna Slovenija št. 42, 17. oktobra 1957.

Avstrijski kancler dr. Klaus o slovenski manjšini
Glavni urednik Našega tednika v  

Celovcu in predsednik Narodnega sveta 
koroških Slovencev dr. Valentin Inzko 
se je obrnil na zveznega kanclerja dr. 
Klausa z več vprašanji ter ga prosil za 
odgovore nanje. Poleg vprašanj o splo
šni notranji in zunanji politiki vlade 
avstrijske ljudske stranke, sta bili tudi 
dve, ki sta se nanašali na slovensko 
manjšino v Avstriji.

Na vprašanje kakšno je mnenje 
predsednika avstrijske vlade o obvez
nostih, ki jih ima Avstrija po čl. 7 
avstrijske mirovne pogodbe do manj
šin, je kancler dr. Klaus odgovoril na
slednje:

„Osnova naše zunanje politike je, 
točno izpolnjevanje državnih pogodb in 
z njimi prevzetih obveznosti. To zah
teva tudi mednarodno pravo. Kar se 
pa zaščite manjšine tiče, sem mnenja, 
da zahtevata že spoštovanje človeške
ga dostojanstva in enakopravnosti, da 
ne sme biti nobenih razlik med prebi
valci kake države zaradi njihove etni
čne pripadnosti. To načelo me vodi tudi 
pri presojanju in izvajanju določila čl. 
7 državne pogodbe. Ta člen nekatera 
določila še posebej navaja. Mislim, da 
lahko povem, da bosta tako zvezna, ka
kor tudi deželna vlada na Koroškem 
nudila etnični manjšini vse pripadajoče 
ji ugodnosti.

Pri tem pa ne izhajam samo iz či
sto formalnega načela o enakopravno
sti. Razmerje med večino in manjšino 
v državi mora sloneti na takih konkret
nih dogovorih in dejanjih, da je na 
obeh straneh ustvarjeno zaupanje v 
pogodbenikovo zadržanje.“

Naslednje vprašanje, ki zanima 
Slovence, se je nanašalo na bodoče 
razgovore predstavnikov slovenske 
manjšine z zvezno vlado. O datumu teh  
razgovorov in o temah je kancler 
dr. Klaus odgovoril:

„Mislim, da bi bilo zelo pametno, 
če bi med določitvijo datuma za bodoče 
razgovore s predstavniki slovenske na
rodne manjšine, razčistili še nekatera 
vprašanja med zvezno in deželno vla
do. Ti razgovori so sedaj v teku. Nato 
sem- pa takoj pripravljen nadaljevati 
razgovore s slovensko manjšino. Zato 
prosim za razumevanje, da ta trenutek 
ne morem še nič točnega povedati o 
posameznih vprašanjih, o katerih bomo 
govorili, in o njihovem vrstnem redu.“

S lo ven sk i l i te r a r n i  
v e č e r  v  C elovcu

Pripravila ga je Slovenska prosvet
na zveza dne 16. septembra v Domu 
glasbe. Na večeru so brali svoja dela 
naslednji slovenski pisatelji: Stanko 
Cajnkar, Edvard Kocbek, Ivan Potrč in 
Ciril Kosmač. Boris Pahor in Alojz Re
bula iz Trsta pa sta na večeru razprav
ljala o narodnostni problematiki zamej
skega slovenstva. Boris Pahor je npr. 
na nekaterih problemih narodnostne 
vzgoje mladine kritično osvetlil pretekli 
desetletni in sedanji položaj ter obstal 
pri trditvi, da se vse premalo goji za
vest narodne vzajemnosti in organske 
celote etničnega telesa. Rebula je pa 
razmišljal o letnem poročilu Slovenske 
gimnazije v Celovcu ter v njem objav
ljene podatke primerjal z narodnostnim 
položajem na Tržaškem.

Mednarodno srečanje 
kulturnikov v Gorici

Med 21. in 25. septembrom je bilo 
v dvorani deželnih stanov na goriškem  
gradu že tretje srečanje pisateljev, 
znanstvenikov in kulturnih predstavni
kov iz Avstrije, češkoslovaške, Italije, 
Jugoslavije, Nemčije in Madžarske. Po
budo za ta srečanja so dali revija Ini- 
ziativa Isontina pod pokroviteljstvom 
dežele Furlanija-Julijska Benečija in 
mednarodne kult. ustanove UNESCO.

Glavni namen sestankov je ponovna 
prebuditev in poživitev tiste duhovne, 
idejne ter kulturne miselnosti, ki je v 
srednjeevropskih državah z različnimi 
ljudstvi združevala neko enotno podobo 
civilizacije. Preučevanje, primerjanje, 
izmenjavanje in zbliževanje kulturnih 
odnosov naj bi doprinašalo k harmonični 
bratski evropski povezanosti med temi 
narodi kljub vsem političnim in etnič
nim nasprotjem.

Na prvem srečanju leta 1966 so ob
ravnavali temo o sodobni poeziji, na 
drugem leta 1967 je bila na dnevnem 
redu razprava o sodobnem pripovedni
štvu, na letošnjem so pa govorili o 
vrednotah in nalogah tradicionalne kul
ture. Tudi na letošnjem so se dobro 
uveljavili slovenski predstavniki s stro
kovnimi predavanji: etnograf Milko 
Matičetov o pripovednih pesmih sloven
skega ljudstva, umetnostni zgodovinai 
dr. Emilijan Cevc o razmerju med ljud
sko in stilno umetnostjo, znanstveni 
svetnik za narodopisje dr. Niko Kuret 
o dejavnosti raziskovanja pri ustanovi 
Alpes orientalis in etnograf prof. Vilko 
Novak o mediteranskih, alpskih in pa
nonskih vplivih na slovensko ljudsko 
kulturo. Od italijanskih referatov sta 
bila zlasti zanimiva za Slovence prof. G. 
Pelegrinija o tradicionalni in jezikovni 
kulturi v Furlaniji in prof. G. Perusia- 
niia o Furlaniji — štiripotju Evrope.

„Lov na slov. otrobe“
Nekatera italijanska šolska ravna

teljstva so pred začetkom novega šol
skega leta poslala slovenskim staršem  
pozive, naj vpišejo svoje otroke v ita
lijanske šole.

V zvezi s takim postopanjem itali
janskih šolskih oblasti je deželni sveto
valec dr. Drago Štoka poslal deželnemu 
odboru daljšo interpelacijo, v kateri je 
odločno obsodil tako mešetarjenje s slo
venskimi otroki. V interpelaciji med 
'drugim zatrjuje: „Ker lov na sloven
skega otroka škoduje mirnemu in 
skladnemu sožitju med tu živečima na
rodoma; ker je namenjena ta akcija 
ustrahovanju slovenskih družin in spre
membi njihovih odločitev glede vpisa 
otrok v osnovne šole; ker je njen na
men otežkočiti življenje in razvoj slo
venskih šol; ker hoče iztrgati otroke 
njihovemu naravnemu in slovenskemu 
okolju in jih potem raznaroditi, kar je 
v nasprotju z vsemi naravnimi zakoni, 
z ustavo in posebnim statutom dežele 
Furlanije-Julijske krajine in v nasprot
ju z okrožnicami šolskega skrbništva in 
ker ta akcija ustvarja nepotrebne spore 
in mržnjo med tukajšnjim prebival
stvom in skuša zadušiti svobodni raz
voj slovenske manjšine v Italiji, vpra 
šuje dr. Štoka deželni odbor, kakšne 
korake bo napravil pri šolskem skrb 
ništvo in tudi pri ministrstvu za javno 
vzgojo, da ta z moralne in juridične 
plati nedovoljeni lov na slovenskega 
otroka takoj preneha in da se obenem 
kaznujejo na podlagi obstoječih pred
pisov tisti, ki so odgovorni za to nedo
pustno špekulacijo na račun sloven
skega otroka.

K a l p išejo
Iz pisma iz domovine

Vprašuješ me glede hrvaških zdrav
nikov v Sloveniji. Vidim, da imaš o 
tem napačno sliko. Pa je razumljivo. 
Zaradi tolikšne razdalje pač ne moreš
biti o vsem točno poučen.

Polovica  vseh  štu den tov  lju b ljan ske  
u n iverze  p r ih a ja  iz  L ju b ljan e  in  
njene b ližn je okolice, odkoder se lah
ko vozijo  na p redavan ja . Polovica  
vseh  novih  zdravn ikov, k i j ih  p ro 
ducira  m edicinska fa k u lte ta  v  L ju b 
ljan i, p r ih a ja  iz  presto ln ice in  oko
lice. In  t i  n ovi zd ra vn ik i so — o z i 
rom a so b ili — ra je  tu d i po dve  le ti 
brezposelni ko t pa  da bi š li v  službo  
— recim o v  M aribor a li na D olen j
sko. In  tako se je  zgodilo , da so p red  
časom, ko so bila v  teh  k ra jih  ra z
pisana nova delovna m esta , službe  
m orali d a ti zdravn ikom  iz  H rva tsk e  
( k je r  se je  h iperprodu kcija  zd ra v 
n iškega  narašča ja  p o jav ila  p r e j  ko t 
v  S lo ven iji)  iz  enostavnega razloga, 
ker L ju bljan čan i n iso  hoteli na slu ž
bovanje „v provinco” in  so ra je  v  
brezposelnosti čakali, da se jim  od
pre  kako m esto  v  L ju b lja n i ali ne
posredn i okolici. Z ato  sed a j v  M ari
boru in  na D olen jskem  slu žbu je  ne
k a j h rva tsk ih  zdravn ikov , k i so se 
pa v s i naučili slovenščine.

Jugoslavija ne podpira 
slov. manjšine v Italiji

To ugotavlja A. S. v  goriškem Kat. 
glasu dne 3. oktobra:

Janez Vipotnik je v ljubljanskem 
Delu z dne 15. septembra napisal, da 
„v naporih, da bi dosegla resnično ena
kopravno in ustvarjalno življenje, uživa 
slovenska manjšina v Italiji odločno 
podporo matičnega naroda in države“.

Vipotnikova trditev je predrzna, ker 
ne odgovarja niti najmanj resnici.

Vsi vemo, da se Avstrija odločno za
vzema za nemško manjšino na Južnem 
Tirolskem in da se temu nasprotno 
beograjska vlada za Slovence v Italiji, 
v našem prizadevanju, da bi se ohra
nili pri življenju in dosegli zaščitni 
zakon in dejansko uživali vse pravice^ 
niti najmanj ne zmeni, kot da bi nas 
sploh ne bilo na svetu.

Morebitne gmotne ustreznosti dolo
čenim levičarskim krogom še ne pome
nijo, da se matični narod in država 
potegujeta za to, kar naša manjšina 
potrebuje, in sicer splošno zaščito od 
strani države, v kateri živimo, in de
jansko spoštovanje naših pravic.

Za vse to pa se slovenska in beo
grajska vlada niti ne zmenita in izjava, 
kot jo je dal Janez Vipotnik, nas le 
bolj greni.

Naš obstoj in naš napredek sta od
visna od nas samih, od naše dobre vo
lje in vztrajnosti na zahtevi, da nas 
rimska vlada zaščiti. Nasprotno pa je 
Jugoslavija dobro zaščitila italijansko 
manjšino v Istri; pri tem pa merodaj
nim činiteljem ni padlo najmanj v ^la
vo, da bi istočasno zahtevali od Italije, 
naj tudi ona prizna naši manjšini vse, 
kar ji pritiče. če  smo kaj dosegli, je 
to samo naša zasluga in ne matičnega 
naroda in države. Naši bratje v videm
ski pokrajini pa nimajo niti slovenskega 
otroškega vrtca!

Ta odgovor Janezu Vipotniku velja 
tudi članu slovenskega izvršnega sveta 
Bojanu Lubeju, ki je na seminarju Zve
ze mladine Slovenije v Bohinju rav
no tako smelo zatrdil, „da so vpra
šanja slovenske manjšine stalno pri
sotna pri vseh državniških in dvostran
skih pogovorih med predstavniki SFRJ 
in predstavniki Italije“. Besede, ki jih 
vsakdanja dejstva postavljajo na laž!.
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Cerknica je doma in tudi v svetu 
znana po svojem presihajočem jezeru. 
Glede bodoče usode jezera je bilo doslej 
več načrtov. Prvi je obstojal v tem, da 
bi jezero osušili. Razvoj turizma je pa 
pripomogel do spoznanja, da Cerknica 
lahko pričakuje večji turistični razvoj 
samo z obstojem jezera. Zato so nadalj
nja prizadevanja šla v  smer stalne oje- 
zeritve Cerkniškega jezera. Pri tem so 
mnenja deljena. Nekateri se zavzemajo, 
naj bi Cerkniško jezero ostalo še naprej 
takšno, kakor je, za stalno ojezeritev 
jezera pa se zlasti zavzema krajevno 
Turistično društvo. Tega vprašanja se 
je lotila tudi Akademija znanosti in 
umetnosti v Ljubljani, ki bo dala na 
razpolago strokovnjake za 15 osnovnih 
naravoslovnih panog. N a terenu so že 
strokovnjaki iz geologije in petrogra- 
fije, hidrologije, speleologije, geomor- 
fologije, pedologije, klimatologije, m e
teorologije, flore in vegetacije, zoolo
gije, iftilogije, hidrobiologije, gozdar
stva, kmetijstva ter naravovarstvene 
valorizacije in zgodovine raziskav Cer
kniškega jezera. Vsi delajo pod vod
stvom pooblaščenca predsedstva akade
mije akademika prof. dr. Ivana Rakov
ca, rednega profesorja za geologijo in 
paleontologijo na ljubljanski univerzi. 
Njegov pomočnik je geolog dr. Rajko 
Pavlovec. Delo strokovnjakov na terenu 
bo trajalo do leta 1971, naslednje leto 
bodo napravili morebitne popravke, ta 
ko, da bo do konca tega leta že dostopno 
tiskano gradivo o tem velikem znan
stvenem podvigu.

Stalna ojezeritev Cerkniškega jeze
ra bo bistveno vplivala na razvoj ribi
štva in rakarstva, na povečan lov na 
vodno perjad in na turizem sploh. Hkra
ti pa naj bi to pomenilo tudi zanimiv 
poizkus obvladanja voda na kraškem 
svetu v hidroenergetske namene.

Karlo Rupel umrl. V Ljubljani je v 
noči med 16. in 17. septembrom umrl 
rektor Akademije za glasbo prof. Karlo 
Rupel. Rajni je že kot otrok vzbujal po
zornost v Trstu kot izreden violinist. Z 
neizmerno pridnostjo in študijem je po
stal vodilni slovenski violinski virtuoz. 
Bil je ponovno rektor Akademije za 
glasbo. Njegovo ime bo v  slovenski 
glasbeni kulturi vedno na častnem - j a g -  

stu, ki si ga je priboril tako kot pionir 
med violinskimi virtuozi, kakor tudi kot 
pedagog in organizator v glasbenem  
šolstvu.

Na Bledu so 13. septembra odprli za 
javnost Vilo Bled, v kateri bodo med 
turistično sezono kulturne prireditve za 
turistične goste. Ob tej slavnosti so 
člani opere in baleta Slovenskega gle
dališča iz Ljubljane imeli koncert, na 
katerem je Nada Vidmarjeva zapela 
arijo Suzane iz Figarove svatbe, koreo
grafa Henrik Neubauer ter Majda Sev- 
nikova sta pa nastopila s točkami Lar- 
ghetto iz baleta Festival na glasbo Ma
rijana Lipovška, Serenada Benjamina 
Ipavca, 4. stavek Religioso iz Suite 
Slavka Osterca in Mrtvaški ples iz Ilu
zij istega avtorja. Dirigent je bil Bogo 
Leskovic. Istočasno so odprli razstavo

sodobne slovenske likovne umetnosti.
Letošnja arheološka izkopavanja na 

Znančevih njivah pri Novem mestu 
vzbujajo doma in v  svetu vedno večjo 
pozornost strokovnjakov. Najdbe v tem  
velikem ilirskem gomilskem grobišču so 
tako številne, dragocene in redke, da bo 
z njimi Novo mesto kmalu zaslovelo v 
znanstvenem svetu kot najpomembnejše 
mesto z ilirskimi najdbišči.

Občinska skupščina v Radgoni je 
poostrila odredbe o javnem redu in mi
ru ter glede varstva in vzgoje mladine. 
Po novih predpisih mladina pod 16. le 
tom ne sme brez varstva in spremstva 
zahajati v  gostilne in druge javne lo 
kale, v  spremstvu pa tudi samo do 20. 
ure pozimi in do 21. ure poleti. Mladini 
do 15. leta je prepovedana udeležba na 
javnih plesih, med 16. in 17. letu pa 
smejo biti na takih prireditvah v  
spremstvu staršev samo do 22. ure. Mla
dina do 15. leta tudi ne sme obiskovati 
kinopredstav v večernih urah.

Planinska zveza Slovenije je zalo
žila nov zemljevid Kamniških in Sa
vinjskih Alp v  štirih barvah. Format 
57x40 cm.

Jugoslovansko-ameriškega seminar
ja o glasbi na sv. Štefanu v ZDA so se 
udeležili tudi trije Slovenci: prof. dr. 
Dragotin Cvetko, predstojnik katedre za 
muzikologijo na filozofski fakulteti 
ljubljanske univerze in podpredsednik 
muzikološkega društva ter dr. Andrej 
Rijavec in Ivan Klemenčič. Seminar je 
bil prirejen zaradi primerjave glasbene 
kulture obeh držav.

„Kje so klopotci?“ se vprašuje v 
ljubljanskem Delu M. Golar dne 12. 
septembra. Z obžalovanjem ugotavlja, 
da je v Slovenskih goricah „nekoč stal

Slavnostno zborovanje ob 50-letnici
Vse rojake iz Vel. Buenos Airesa vabimo k sv. maši in na slav

nostno zborovanje v Slovensko hišo v nedeljo, 27. oktobra ob štirih 
popoldne ob 50-letnici prve slovenske vlade in proslave slovenskega na
rodnega praznika.

Glavni govornik na zborovanju bo dr. Miha Krek, predsednik Na
rodnega odbora.

Pred 50 leti je dr. Krek sam doživljal dogodke, ko je slovenski narod 
lomil okove tisočletnega suženjstva in je bil od tedaj do danes v osredju 
vseh dogajanj in borb slovenskega naroda za svoje pravice in svobodo.

K zboroyanju in drugim prireditvam so prijavljene tudi skupine 
iz notranjosti Argentine: iz Mendoze, Rosaria, Miramara in od drugod.

klopotec na vsakem bregu, da, celo po 
dva po trije in so se med seboj ‘zmer
jali’ in ‘pogovarjali’ v toplih jesenskih 
dneh in nočeh. Zdaj bevska tu in tam  
le še kakšen siromaček, ki zaman kliče 
po bregih in grabicah svoje tovariše."

Med gamsi v Sloveniji se širi sle
pota. Od njih prihaja tudi na ovce. Ta 
bolezen je najbolj razširjena med gamsi 
na Tolminskem. Doslej so odstrelili že 
okoli 200 gamsov. Vsak dan pa dobivajo 
tudi mrtve, ki zaradi slepote padajo v 
prepade ali pa omagajo. Kako je prišla 
ta bolezen nad gamse, ni znano. Lovci 
krivijo kmete in njihove ovce, kmetje 
pa sodijo, da prenašajo gamsi bolezen 
na ovce.

Umrli so. V Ljubljani: Dr. Salvislav 
Jenčič, vseučiliški prof. v  p., Beti Ker- 
žan, Valter Perko, strok, delavec, Franc 
Gasparič, žel. uradnik v p., Tone Šu
šteršič, sodnik, Jedrt Jamšek roj. Bleje, 
Slavica Kaučič, Albert Primc, Marija 
Hosta roj. Šket, Vinko Štrucl in Mari
jan Perčič v Kamniku, Francka Rozman 
roj. Praprotnik v Kočni, Pavla Baldasin 
v Celju, Marija Vozelj v Kresniških 
poljanah, Marija Petek roj. Jankovič v 
Kostanjevici na Krki, Anica Krpan v 
Vevčah, Anton Zagoršek v Ptuju, Jože 
Vrabec, upok. v Kranju in Frančiška 
Nagode na Vrhniki.

S L O V E N C I  V
BUENOS AIRES

Prosimo, da se čim več rojakov ob 
proslavi slovenskega narodnega prazni
ka udeleži polaganja venca pred spome
nik grala San Martina v slovenskih na
rodnih nošah. Vsa pojasnila daje g. Bo
žo Stariha, T. E. 244-0553.

Proslave ob 25-letnici ustanovitve 
domobranstva

Imeli smo štiri. Prva je bila v nede
ljo, 1. septembra, v Slovenski hiši. Pri
pravilo jo je DSPB in konzorcij Vest
nika. Mašo za rajnega generala Rupni
ka je imel msgr. Anton Orehar, nato 
pa je bila proslava pred spomenikom 
slovenskim žrtvam vojne in revolucije, 
kjer sta govorila gg. Miha Benedičič 
in dr. Tine Debeljak. O proslavi smo 
že objavili poročilo v Svob. Sloveniji.

G. polkovnik Vule Rupnik je povabil 
bivše protikomunistične borce na spo
minski sestanek v Ateneo v Don Bosco- 
vem zavodu dne 22. septembra dopol
dne. Za padle protikomunistične borce 
ter za generala Rupnika je imel mašo 
g. Janko Mernik, nato je pa imel g. 
polkovnik Rupnik zanimivo in pregled-

A R O E N T I N I
no vojaško strokovno predavanje o bo
jih domobrancev s komunističnimi par
tizani.

Na prireditvi je sodeloval tudi mo
ški zbor Gallusa, g. Špeh je pa pripra
vil recitacijo.

Vsi udeleženci proslave so ostali na 
skupnem kosilu.

Tretja proslava je bila v nedeljo, 
29. septembra, v 'Slomškovem dpmu. 
Imelo jo je DSPB Tabor za padle borce 
na Grčaricah in na Turjaku leta 1943 
ter o 25-letnici ustanovitve domobran
cev. Mašo je imel g. dr. Alojzij Starc, 
Po pozdravu Ivana Korošca je moški 
zbor zbor Gallusa zapel pesem Mili kraj.

Govor na prireditvi je imel dr. Sreč
ko Baraga, ki se je pa v svojih izva
janjih zelo oddaljil od napovedanega 
namena prireditve.

Sledilo je izvajan e Slovenske Kal
varije v režiji J. Špeha. Za zaključek 
so vsi zapeli Oče, m ati. . .

Nato je bilo skupno kosilo.
Prijatelji padlih borcev na Grčaricah 

so se pa ob 25-letnici njihove junaške 
smrti zbrali v soboto, 5. oktobra v Slo
venski kapeli pri sv. maši. Zanje jo je

daroval msgr. Anton Orehar. Udeleženci 
so bili nato v Slovenski hiši na skupni 
večerji.

Nov uspeh slovenskih skavtov
Slovenski skavti so se na povabilo 

argentinske skavtske edinice v Villa 
Ballester udeležili slavja ob 35-letnici 
ustanovitve te edinice. V to slavje je 
bilo vključeno dvodnevno taborjenje 
(14 in 15. septembra), ki se je vršilo 
na ličnem trgu „Plaza Mitre“ v Ba- 
llesterju in katerega so se udeležili slo
venski skavti in skavtinje pod vodstvom 
svojega šefa skavta g. Marijana Trtni
ka. Slovensko taborišče je vzbujalo po
sebno pozornost. Obsegalo je tri šotore, 
kuhinjo, taborni vhod, ograjo in jambor, 
na katerem je plapolala slovenska za
stava in taborno ognjišče s sedeži. V 
posebnem šotoru so imeli slovenski 
skavti tudi malo razstavo, ki je poka
zala delovanje organizacije, razna roč
na dela skavtov in dve lutki v lepih 
slovenskih narodnih nošah.

V  nedeljo, 15. septembra, je bila na 
trgu sv. maša, pri kateri so stregli slo
venski skavti. Tudi častno stražo pri 
glavnem jamboru so imeli naši skavti. 
Posebno pozornost je vzbujal slovenski 
skavtski prapor. Navzoče sta nato po
zdravila sanmartinski župan polkovnik 
Fragni in mestni župnik. Oba sta še 
posebej čestitala slovenskim skavtom 
zaradi reda, discipline in ličnosti, ki so 
jo pokazali na taboru. Pri končni oceni 
glede nastopa na taboru je dobila slo
venska skupina prvo nagrado —  veliki 
srebrni pokal. Tako se je zopet uvelja
vilo slovensko ime v argentinskem svetu.

Osebne novice
Poroka. V  Slovenski vasi so imeli 

28. avgusta redek primer. Ob osmih 
zvečer je bila v cerkvi Marije Kraljice 
istočasno poroka dveh slovenskih parov, 
K oltarju je pripeljal svoji hčerki Bri
gito in Marto njun oče g. Jože čm ak, 
Brigito je sprejel ženin Tone Cerar, 
Marto pa Lojze Zupančič. K oltarju je 
nato pristopil g. vikar Janez Petek ter 
je imel za oba para poročno sv. mašo. 
Obema je med sv. daritvijo podelil tudi 
zakrament sv. zakona. Mladima paroma 
sta bili za priči: nevestama njun oče g. 
Jože čm ak, ženinu Cerarju njegova ma
ti ga. Apolonija Cerar, ženinu Lojzetu 
Zupančiču pa njegov oče g. Jože Zupan
čič. Mladima paroma ob vstopu v novo 
življenje želimo vso srečo in obilo bož
jega blagoslova.
SAN MARTIN

Sanmartinska velika tombola je
kljub grozečemu slabemu vremenu le
po uspela. Udeležilo se jo je veliko 
število rojakov iz vseh strani Vel. Bue
nos Airesa. Glavni dobitek — moderen 
living — je zadela gospa Tončka Tru
den. Po tomboli se je razvil živahen

Vsak teden ena
PRED MARIJO

Josip Mum-Aleksandrov

I
Plapolaj, plapolaj 
večna luč pred M arijo!
Ah, srcu je  tak tesno, 
plapolaj luč pred M arijo!

Skrivnostni m ir, sve ti m rak. 
Čarobno se lučka u tr in ja .. .  
Lahno dviga se, pada s p e t . . . 
Sm rtna senca izginja.

II
Mene obdaja tema 
blodnje in zm ote globoke 
in k tebi iztezam  roke, 
kraljica mojd!

Ah, t i  m oja mladost 
z grehi ponižana, 
ah, t i  večna krepost, 
tolikokrat križana, 
nazaj te želim!

Tu v  samoti, 
v sm rtni tihoti 
pred tabo klečim.

16. Mladinski dan v Lanusu
Odkar obstojita slovenski mladinski 

organizaciji, Slovenska dekliška orga
nizacija in Slovenska fantovska zveza, 
in odkar je zaživela v predmestju Bue
nos Airesa Slovenska vas, se nepretr
goma leto za letom obhajajo t i Mla
dinski dnevi, na katerih želi mladina 
Slovenske vasi javno izpričati svoje na
čelo, naj bo zdrava duša v zdravem te
lesu. Res se vsako leto mladinski dan 
začne s skupno mladinsko mašo, popol
dne pa v telovadnem nastopu razne 
skupine pokažejo, kaj so pridobile v 
moči, gibčnosti in lepoti telesne ritmi
ke. Ker pa imata obe mladinski orga
nizaciji v svojem programu tudi splo
šno in zlasti slovensko izobraževanje, 
bi bil vsekakor vsakoletni Mladinski 
dan bolj popolna slika prizadevanj na
še mladine, ako bi na njem ali ob njem 
prišli do izraza tudi sadovi te še bolj 
važne plati organiziranega udejstvova
nja. Morda bo tudi do tega v bodoče 
še prišlo.

Jutro je obetalo prelep, sončen po
mladanski dan, a se je vreme okrog 
poldneva začela kisati, a je- ostalo še 
kar zadovoljivo. Pri dopoldanski mla
dinski maši je duhovnik opozoril šte
vilno navzočo mladino na najvišji smi
sel mladosti, ki je: priprava na bodo
če življenje, v katerem naj današnji 
cvet rojeva jutrišnje bogate sadove, ka
kor jih hoče Najvišji Stvaritelj.

Popoldne se je na športnem igrišču 
Slovenske vasi od okrog pol štirih na-

pre začel odvijati popoldanski program. 
Urejene vrste nastopajočih je najprej 
pozdravil predsednik lanuškega odseka 
Fantovske zveze Bogo Rozina, ki je 
izvajal sledeče misli:

„Vsakoletni Mladinski dan je pravi 
praznik dekliškega krožka in fantov
skega odseka. Je pa tudi neke vrste 
pregled v enem letu storjenega dela.

Vedno bolj opažamo, kako nekatera 
področja v delu mladinskih organiza
cij lepo uspevajo, dočim na drugih do
življamo polome. Če se hočemo v bo
doče temu izogibati, je nujno, da dru
žimo člane po njih zanimanju. Le sku
pina članov z istimi interesi bo zmo
žna doseči uspehe.

Vsaka taka skupina pa potrebuje 
sposobnega voditelja. Vsak strokovnjak 
med nami ima v tem pogledu do mla
dine dolžnost, ki je ne sme zanemariti.

Če bosta mladinski organizaciji od
ločno stopili na to pot, bo Mladinskih 
dni še mnogo in bo na njih mladina re
snično mogla razkazati sadove svojih 
idealnih podvigov.“

Ža Bogom Rozino je povzel besedo 
predsednik centralne Fantovske zveze 
Ciril Jan:

„V imenu vse mladine, združene v 
obeh mladinskih organizacijah, Vas 
prav lepo pozdravljam in vam česti
tam k temu novemu Mladinskemu dne- 

I vu. največjemu vašemu prazniku.

Vztrajajte! Vsak napor, ki ga po
svetite obstoju teh naših organizacij, 
naj vam bo sladko breme in nikdar 
pretežko. Le tako bomo vsi združeni v 
skupnih naporih mogli dosegati naše 
lepe cilje. Vzemite s tega Mladinskega 
(Jneva kot geslo s seboj slovenski rek: 
Vsi za enega, eden za vse! V izpolnje
vanju tega gesla vidim uspešnost mla
dinskih organizacij in zagotovljene sa
dove njunega dela.“

Po teh pozdravnih besedah, nagra
jenih z živahnim ploskanjem, so sle
dili nastopi. Napovedovalec jih je ta 
kole vpeljaval, iz česar razberemo tu
di njih potek in pomen:

Najprej nastopijo otroci 1. razreda 
slovenske ljudske šole, katere je za na
stop navadila Adrijana Mažgon. Z u- 
porabo raznih pripomočkov — tem pri
meru žog — otroci igraje pridobe spret
nost v osnovnih načinih gibanja.

Odkar telesna vzgoja resnično teži 
po izpolnjevanju svoje naloge v sklo
pu celotne človekove vzgoje, se zlasti 
pri otrocih najbolj uporablja kot sred
stvo naravno gimnastiko. Gabrijela Ro
me je z otroci 2. in 3. razreda pripra
vila vajo z vrečkami.

Kot prejšnja dva, tudi tretji nastop 
na kratko pokaže uro telesne vzgoje z 
naravno gimnastiko. So otroci iz 4. in 
5. razreda slovenske ljudske šole, pod 
vodstvom Marice žitnikove.

K telesni vzgoji nedvomno spadajo 
tudi folklorni plesi. Slovenski so bo
gati po pestri lepoti. Najstarejše de
klice slovenske ljudske šole pod vod

stvom Marice Sušnik podajo s petjem 
spremljane tri belokranjske folklorne 
plesne motive: Adlešičko kolo, Pobelilo 
polje in Zdaj se vidi.

Mladci pod vodstvom Francita Su
šnika nastopijo z vajami na blazinah in 
zaboju, katerih še ne moremo označiti 
z akrobacijo, pač pa so podlaga za po
znejše akrobatske vaje.

Kot višek in zaključek letošnjih na
stopov pa dekleta pod vodstvom Adrij ane 
Mažgon podajo bogato ritmično vajo s 
kiji.

Vsi nastopi so bili sad večmesečne
ga telovadnega dela posameznih skupin 
in njih voditeljic oziroma voditelja. V i
delo se je, da je bila priprava res te 
meljita. Izvajanje je potekalo nemote
no in neprekinjeno, tako da so številni 
navzoči vaščani in manj številni gostje 
odhajali prav zadovoljni in veseli v 
dvorano na okrepčilo, ki je nastopoma 
sledilo.

Pogrešali pa smo to pot pač doslej 
vedno najlepših točk nastopa odraslih 
fantov. Verjamemo, da je težko s sku
pinami, za to neobhodno potrebnimi 
vajami, ker mnogi študirajo v večernih 
tečajih, drugi spet so po službah z raz
ličnimi umiki, a z nekoliko več dobre 
volje bi se vsaj manjša skupina lahko 
predstavila s podobnimi dovršenimi va
jami kot prejšnja leta.

Na splošno je obema vejama naših 
mladinskih organizacij k nastopu česti
tati in se jima zahvaliti za veselo do
živetje ob tako zaželenih znakih idea
lizma naše mladine.

družabni del prireditve, pri kateri je 
sodeloval orkester Planika.

Roditeljski sestanek je v soboto, 5. 
oktobra, privabil v Slovenski dom okoli 
50 poslušalcev, ki so pazljivo sledili le
pim in globokim izvajanjem g. Franca 
Sodje CM., ki je govoril o optimizmu 
staršev in zaupanju otrok. Po preda
vanju se je razvila živahna debata.

O B V E S T I L A
Sobota, 12. oktobra 1968:

V Slovenski hiši ob 20 koncert Ga
llusa.

SKAD prireja ogled filma „Sabes, 
quién viene a cenar?“ Vabljeni tudi 
petošolci. Prijave in pojasnila po tele
fonu Marjani Homovc.
Nedelja, 13. oktobra 1968:

V Našem domu XII. obletnica tega
doma.

V Slomškovem domu po maši sesta
nek naraščajnic in mladcev.
Četrtek, 17. oktobra 1968:

V Slovenskem domu v San Martin« 
ob 18 predavanje dr. Ivana Kačarja na 
sestanku Lige žena-mati o temi „Bdimo 
nad svojim zdravjem“
Sobota, 19. oktobra 1968:

V Slovenskem domu v San Martinu
materinska proslava slovenske šole.

V Slomškovem domu materinska pro
slava ob 17.
Nedelja, 20. oktobra 1968:

V Slovenski hiši Baragova proslava 
Slovenske misijonske zveze.

V Slomškovem domu sprejem škofa 
Raspantija. —  Tega dne istotam tudi 
družabni večer -—• festival pesmi in 
smeha.
Sobota, 26. oktobra 1968:

Akademija in slavnostna večerja 
v počastitev slovenskega narodnega 
praznika, dneva slovenske zastave in 
SOletnice prve slovenske vlade v Slo
venski hiši.
Nedelja, 27. oktobra 1968:

Polaganje venca ob 11 pred spomenik 
generala San Martina.

Sv. maša popoldne za vse, ki so se 
žrtvovali in delali za slovensko svobo
do, nato slavnostno zborovanje z go
vorom predsednika (NO za Slovenijo 
dr. Mihe Kreka.
Četrtek, 31. oktobra 1968:

V Slovenski hiši ob 16.40 predavanje
Zorka Simčiča materam in ženam pod 
naslovom „Na razpotju::.______________

• Ob Balantičevem kresu je naslov 12. 
kulturnemu večeru Slovenske kulturne 
akcije, ki ga pripravljata za 25-letni- 
co pesnikove ognjene smrti dr. Tine 
Debeljak in Nikolaj Jeločnik, z novimi 
dokumenti o tragediji v  Grahovem, z 
besedo spomina pesniku, pa z recita
cijo njegovih najlepših verzov. Večer 
bo izjemoma' v petek 18. oktobra ob 
pol osmih zvečer v mali dvorani Slo
venske hiše.

Sedma otroška počitniška kolonija,
ki jo pripravlja Zedinjena Slovenija v 
kordobske planine k č. g. dr. Rudolfu 
Hanželiču, bo odpotovala v petek, 27. de
cembra zvečer, vrnila pa »e bo v nedelje, 
12. januarja zjutraj. Celotna oskrba a  

vožnjo znaša 10.000 pesov. Ob prijavi je 
treba plačati 3.000 pesov. Rok za prijave 
poteče 22. oktobra zaradi prošnje za zni
žano vožnjo. Počitniški dom za deklice je 
popolnoma in lepo preurejen. Vendar g. 
dr. Hanželič ni dvignil cene za vzdrže- 
valnino. Je ista kot lansko leto: 450 pe
sov na dan. Spremljevalce kolonije bomo 
navedli drugič. Mogoče bo spremljal ko- 
onijo tudi eden izmed tukajšnjih gg. da 

hovnikov.
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DOCTOR

Víctor Coviello
especialidad aparato digestivo 

y vias biliares
Anchorena 1317/III Dpto. 6

T. E. 84-7517
Lunes, miércoles y  viernes 

Solicitar hora al 80-4305



;! 10. novembra

BARAGOVA

v škofovem  zavoda

Mladinski oktet „Cankar" bo nasto
pil v radiu „Provincia" dne 20. oktobra 
ib 19. Polurni nastop bo posvečen ma
terinskemu dnevu, 50-letnici Cankarjeve 
smrti ter 50. obletnici prve slovenske 
vlade.

» r . FRANC KNAVS
ODVETNIK

Lavalle 1290, p. 12, of. 2, Capital
T .E . 35-2271 

Uradne ure od 17—20 
Na telefonu tudi dopoldne (10—12)

Lujan, Francia 952
T.E. 735 ali 516

V petsk in soboto od 9.— 13. ure.

JAVNI NOTARB
¡ FRANCISCO RAUL 

CASCANTE
Escribano Publico 
Pta. baja, ofic. 3

• Cangallo 1642 Buenos Aire» 
i T. E. 35-3827

Članom društva, posebno pa še 
mladini sporočamo, da posluje

k n jižn ica
Z ed in jen e S lo ven ije
vsako soboto od 16— 18 in vsak 

dan razen torka, od 17—20.

Zedinjena Slovenija

Dr. Tone ž u ž e k
ADVOKAT

Lavalle 2327/33, p. 5o. Of. 10 
T. E. 47-4852 

Ena kvadra od podzemske 
postaje Pasteur

Uraduje otb torkih in četrtikih 
od 18. do Z0. ure

■ u m  ■ ’■ ■ ■ ■ »<

NAŠ DOM SAN JUSTO

XII. OBLETNICA BLAGOSLOVITVE IN OTVORITVE!
DOPOLDNE:

ob 8: v župnijski cerkvi sv. maša za rajne in žive člane Našega doma 
v domu: dviganje zastav

govor predsednika g. P. Čarman
pozdrav naših ustanov
šolska mladina poje našo pesem

POPOLDNE:
ob 15: nastop slavčkov iz Berazateguija 

slavnostni govor g. R. Smersu
nastop mladine: naraščajnic, naraščajnikov, mladenk 

Po dopoldanskem programu bo tekmovanje v keglanju; po popol
danskem pa nastop odbojkašev: dekleta in fantje.

Pobiranje prostovoljnih prispevkov.

SLOVENSKO SRENJO V RAMOS MEJIJI OBIŠČE

msgr. Mihael Raspanli
v nedeljo, 20. oktobra, ob 11

škof moronske škofije. Sprejem bo na vrtu Slomškovega doma. Po pozdravu 
sv. maša s škofovo pridigo. Opoldne slavnostno kosilo. Vabljeni vsi rojaki, še 

posebej čč. gg. slovenski duhovniki iz moronske škofije.

Naš dom, San Justo Nedelja, 3. nov.
V proslavo 50-letnice narodne osvoboditve Ksaver Meškova igra:

NA SMRT ORSOJENI?

MLADINA SLOMŠKOVEGA DOMA 

vabi na

FESTIVAL PESMI 
IN SMEHA

v soboto, 19. oktobra ob 20
v Slomškovem'domu.

Nastopi mladina vseh okrajev

Sodeluje orkester „ZLATI GLASI" 
(bratje Plesničar)
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Naročnina Svobodne .Slovenije za leto 
1968: za Argentino $ 2.500.— Pri poši
ljanju po pošti doplačilo 100 pesov. Za 
ZDA in Kanado: 13 USA dolarjev za 
pošiljanje z letalsko pošto, in 9 USA 
dolarjev za pošiljanje z navadno pošto. 
Talleres Gráfico« Vilko S.R.L., Estado« 
Unidos 425, Bs. Aires. T. E . 33-7218

V proslavo 20-letnega zborovega jubileja v soboto, 12. oktobra,
ob 20 v dvorani Slovenske biše

I. DEL:

LUS in „ G A L L U S “
ni prikaz: Kako se je 400 let priprav
i l  „Gallusov" jubilejni večer.
Sodelujejo gg. Stanko Jerebič,

Jože Poznič,
Jure Vombergar

II. DEL:

KONCERT
N a Župančičevo besedilo za ta večer posebej 
uglasbena in zboru za jubilej posvečena skladba 

M. Tomca: Slovenija v svetu. Krstna izvedba.

Adamič, Foerster, Pahor, Pavčič, Ravnik, Schwab, 
Mirk, Simonitti, Šijanec, Vrabec

Za jubilejni koncert izide posebna spominska brošura, ki bo vsem udeležencem koncerta brezplačno na
razpolago

Vstopnice po 8 300, 200 in 100 si po možnosti oskrbite v predprodaji.

EUROTUR
Av.. CORDOBA 351 - T. E. 32-6077 Bs As.

je vaša potovalna agencija.

Oddelek za Slovence vodi Armando Blažlna
OBIŠČITE EVROPO — poslovna ali kot turisti. SREČAJTE 
■e s svojimi sorodniki in prijatelji. ČAS N I OMEJEN.
V tem letu BREZ vizumov.

VOŽNJA Z LADJO 
tja  in nazaj

VOŽNJA Z LETALOM 
tj*  in nazaj

427 50 USA dolarjev
CELOVEC 940.50 USA dolarjev 
TRST 904.10 USA dolarjev

Vse na  odplačevanje
25% na račun in 12 ali 24 obrokov z 12% obrestmi
LADJE: G. Cesare — Augustus — Anna C — 

Eugenie C — Eurico C
Avenida Córdoba 351 

Aires Tel.: 32-6070/8077/6078/6070

Spoj 'čarno vsem prijateljem in znancem, da so 
30. septembra 1968 po hudem trpljenju v 83. letu 
starosti umrli naša ljuba mati

Iva n a  Z a jc  ro j. L e v s te k
Zahvaljujemo se vsem, ki so jih obiskovali v 

bolezni in prišli kropit po smrti in molit za blagor 
njihove duše. Iskrena hvala čč. gg. lazaristom za to
lažbo v bolezni ter opravljene molitve in pogrebno sv. 
mašo ter vodstvo pogreba. Posebna zahvala družbi 
Papelbrill za darovani venec in sočustvovanje. Za
hvala prav vsem, ki so nam kakor koli pomagali v 
teh težkih urah.

Žalujoči otroci Anton, Karel, Ivana 
por. Suhadolnik, Lojzka por. Rozman, 
Rezka por. Jemec z družinami

Argentina, Kanada, Slovenija, Avstrija in USA.

P re d
Ko se prerivamo v življenjskem  

vrvežu za ljubi kruhek, dostikrat pre
zremo ne samo svoje godovne datume 
ali rojstne dneve, ali take datume nam 
dragih oseb, marveč tudi dogodke, ki 
jih ne bi smeli v našem narodnem ali 
izseljenskem življenju.

Borba za obstoj je res polna vsak
danjih problemov in različnih dogod
kov, toda včasih se le moramo ozreti 
v preteklo ali polpreteklo dobo ter si 
osvežiti spomine, ki so narodnozgodo- 
vinskega pomena tako za Slovence v 
emigraciji, kakor v domovini.

Mi, ki živimo najplodnejši del živ
ljenja zunaj domovinskih meja, 29 ali 
celo že 40 let, smo posebej poklicani in 
dolžni prispevati naši narodni integra
ciji in bodočim zgodovinarjem vse, kar 
je združeno z našim narodnim življe
njem in čutenjem, torej tudi z emigra
cijo. O tej imajo na evropski celini 
zelo meglene ali celo netočne pred
stave. In če bi jim zastavili npr. vpra
šanje, od kdaj bivajo Slovenci na ar
gentinskih tleh, bi najbrž marsikoga 
spravili v zadrego. Malokdo bi vedel 
povedati, da prav letos poteka že 90 
let, odkar so p ivi sinovi slovenske ma
tere stopili na breg Srebrne reke ali 
Rio de la Plata.

Ko bo prišel čas, ko bo jubilejna 
proslava v zftamenju okrogle številke 
sto in bo ta čas najprimernejši za po
globitev v zadevne razprave, najbrž 
že mnogo današnjih čitalcev Svobodne 
Slovenije ne bo več v tej dolini, solza.

90 le ti
Mogoče tudi ne osebe, ki bi bila voljna 
mešati po tem nehvaležnem prahu po
zabljenja. Zaradi tega se mi zdi pri
memo obnoviti nekaj spominov in iz
koristiti znane podatke ob 90 letnici 
prihoda pivih Slovencev v Argentino.

Da, pred dobrima dvema desetlet
jema je veljalo mnenje, da je pri
šel kot p ivi Slovenec v Argentino An
drej Farčnik leta 1880. Tej trditvi je 
nasprotovalo zagotavljanje č. s. Avre- 
lije, da je bila to Ana Pavlinova s svo
jim možem in svakom, dokler ni do
kazal č. g. Hladnik, da so bili p iv i slo
venski pionirji v Argentini Srebrniči, 
Pavšiči (tu najdemo odgovor uganki 
slovenskemu imenu kanonika Francis
ca Pausich, umrlega leta 1926 v mestu 
Paraná), Jakim, Binoj, Primožič, Ter
cie itd. s svojimi družinami. Zaradi 
neugodnih razmer so se naselili v oko
lici mesta Paraná, medtem, ko so dru
žine Pernarčič, Kosjančič in nekateri 
drugi ostali v mestu, ki so si ga že 
vnaprej izbrali, to je tam, kjer stoji 
današnje moderno mesto Formosa. Tja 
je dve leti zatem dospela tudi Pavlino
va družina.

Na vprašanje, kako, da so že prvi 
Slovenci prispeli v Argentino v orga
nizirani skupini, dobimo odgovor v 
prošnji argentinske oblasti tedanji av
strijski vladi na Dunaj za pridobitev 
delovnih ljudi, ki bi bili voljni nase
liti se ob meji nemirnega Paragvaja. 
Argentinska vlada je zagotavljala, da 
bodo tam dobivali tudi državno podpo
ro. Iz kakšnih razlogov so se na Du

naju tedaj odločili za naše ljudi na 
Krasu in na Goriškem, mi ni znano. 
Verjetno zato, da bi se znebili zaved
nih slovenskih ljudi.

Z leti so naši pionirji spod očaka 
Triglava zaradi majhnega števila u- 
tonili v tujih valovih. Ostali so za nji
mi le priimki. V Formosi pa, kjer se 
je kraj z leti spremenil v veliko mesto, 
najbrž še danes zvonijo zvonovi, ki so 
bili vliti v Gorici, ter jih je ga. Ana 
Pavlinova podarila pjrvemu svetišču v 
novonastalem mestu.

22 let pozneje, se pravi leta 1900, 
že zasledimo novega rojaka na bue- 
nosaireških ulicah v osebi g  Praprot
nika, gotovo mu je bila pretesna ozka 
soteska ob bregu reke Bače v vasi 
Nemške Rovte blizu Podbrda, ki leži 
prav na nasprotni strani Triglava, ne
kako na polovici daljave med Mojstra
no in sv. Lucijo, ali kakor ji danes 
pravijo Most na Soči. Ta podjetni ro
jak se je pozneje povzpel na visok po
ložaj v tajništvu Trgovskega združe
nja v Buenos Airesu.

Osem let pozneje najdemo v našem 
izseljenskem seznamu spet nova ime
na: Mlakar, Brinšek, Žindaršič, Flor, 
Jekovec, in leta za tem Benigar ter 
drugi. Tudi številna družina Brežan iz 
Goriškega, katere člani zdravnik, teh
nik in drugi so iz tiste dobe. Tri leta 
za Benigarjem ali 34 let za prvimi 
Slovenci v Argentini, smo obogateli s 
Krašovcem ter še nekaterimi drugimi 
Slovenci.

Zanimivo je dejstvo, da so bili prvi 
slovenski naseljenci v Argentini šta
jerski rojaki. Verjetno so se izseljevali 
zaradi hudega nemškega pritiski ter

narodnega zatiranja, in ne iz pusto
lovskih nagnjenj.

Ti vrli rojaki, posebno tisti, ki so 
prijadrali v Argentino v prvih letih 
tega stoletja, so za časa prve svetovne 
vojne v Buenos Airesu organizirali Ju
goslovansko Narodno Obrambo skupaj 
z brati Dalmatinci, s katero so opozar
jali svet na krivice, ki jih je delala 
Avstrija Slovencem in Dalmatincem 
ter ostalim Slovanom v svoji državi.

Značilen dogodek je doživel pisec 
teh vrstic, ko je v družbi znanca nale
tel na starejšega gospoda, ki se je 
predstavil z imenom Franc Krašovec. 
„Pa nisem Kraševec," je pripomnil. 
..Iz Savinjske doline sem," je dostavil. 
Povedal je, da je prišel v Argentino 
leta 1912. Po daljšem razgovoru sem 
mu povedal, kje mi je tekla zibelka. 
Kar mladostno je poskočil mož: „Vi 
pa gotovo poznate Konjščico pri Pol- 
šniku nad Zgornjem ob Savi?" Pri
trdil sem mu. „Glejte, tja gori sem 
hodil kot študent na obisk k pesniku 
Antonu Medvedu, ki je župnikoval na 
tej planinski fari“. Dolgo je potekal 
najin razgovor ta večer. Raztegnil se 
je kar proti zori. Ko je gospod zvedel, 
da sem brez dela, mi je dejal: „Ali ne 
bi poizkusili sreče v La Plati ? Tam 
imam namreč prijatelja Kebeliča, ki je 
po rodu Srb, a je zelo vplivna in dobra 
oseba. N ič gotovega ne obljubljam. 
Mogoče bo z mojim priporočilom le 
dobil kak prostor za Vas". Iz torbe je 
takoj potegnil papir in svinčnik ter je 
z neverjetno naglico napisal g. Kebe- 
liču priporočilno pismo —  v  cirilici. 
Pomislimo, da je mož prišel v Argen
tino leta 1912! Mnogi tedaj še sanjali

nismo o srbski narodni pisavi. Ko je 
gospod opazil moje začudenje, mi ie 
pojasnil: „Veste, gospod, če pišem ko
mu v  njegovem jeziku, seže globlje v 
srce in zna im eti več uspeha."

Pri tem sem mislil na panslaviste 
in njihovo idejo, ki je bila tedaj zelo 
razširjena.

Dva Slovenca iz tiste predvojne 
dobe sta pustila v Argentini neizbris
ne sledove svojega rodu: Ing. Janez 
Benigar in pa salezijanec Ludvik Per- 
nišek. Oba sta delila bogate sadove 
svoje izobrazbe med preprostim . in 
tudi primitivnim ljudstvom na jugu.

Že dolgo let nimamo glasu o ugled
ni osebi, rojaku, Vl.adimirju Zmetu 
(doma z Gorenjske) prav tako salezi
jancu. Zadnja vez z njim sega v leto 
1940, ko je bil profesor jezikoslovja 
na katoliški univerzi v mestu Santa 
Rosa v La Pampi. V kasteljanščino je 
prevedel pravila društva Samopomoč 
Slovencev, delo, ki se ga nista pod- 
stopila ne č. g. Kastelic in ne g. Kra
šovec, izprašani trgovski absolvent, ki 
sta že oba med rajnimi.

Veliko bi se dalo pisati o teh skro
mno omenjenih naših možeh, ki so kr
čili ledino pred nami. V tedanji dobi 
pač niso mislili, da bo v Argentini z 
odra po dvoranah donela slovenska 
pesem in to v  jeziku, katerega jih je 
učila njihova mati v otroški dobi. Go
tovo tudi ne, da bo kdo stikal za nji
hovimi sledovi, da bi podatke o njih 
ohranil za slovensko izseljensko zgodo
vino ter jo z njimi obogatil.

Anton Podlogar


